
- Sîn t e (  i un scriitor cu o biografie 
a r t i s t ică i m p re s i o na n tă ; pub licul ro
mân vă c u noaşte doar ca drama
t u rg, teat rele n oastre v-au jucat cu 
succes citeva piese. De fapt, ce gen 
p refe m ţ i ? 

- Am considerat, totdeauna, că scri
i torul n u  t rebuie să se limiteze la un 
s inMur gen. Viaţa este atît de variată, 
incit  nu o poţi cu prinde nici într-o dra
mii, n ic i  într-un roman, nici într-o co
med ie. 

Intr-una d i ntre nuvelele mele, am scris 
despre faptul că ideile vin, apoi dispar, 
şi, în final, rămîn doar sentimentele. Mă 
tem 61, î n  prezent, dramaturgia e ame
n i n ţată de verbozitate ; dar piesa nu poa
te fi o înşiruire de discuţii sau o medi
taţie pe mai m ul te voci. Teatrul are ne
voie de caractere, de tensiune, de acea 
"senzaţie de viaţă" care generează emo
ţie . . .  

- Universul intim al individului stă, 
de cele mai multe ori, în centrul 
scriel'ilor dumneavoastră ... 

- Eroii mei trăiesc o viaţă care ade
sea nu-i satisface ; din această cauză, fa
brică pasiuni, imaginează furtuni. Pentru 
ei, viaţa banală, de zi cu zi, devine ilu
zorie, iar reală devine viaţa închipuită. 
Construcţia dramatică a piesei Infideli
tate conjugală (cunoscută publicului ro
mân) se desfăşoară pe două planuri : 
în aparenţă, drama soţilor Rafaelev este 
ridicolă ; dar în fond, suferinţa lor este 
reală. Din jocul acesta de planuri se 
degajă tragi-<:omicul, corespunzător sen
t imentelor individului secolului douăzeci. 
Astăzi, cînd pînă şi moartea e cîteodată 
considerată derizorie, individul se apără 
de soartă prin ironie : singurul lucru care 
i-a rămas este rîsul, şi el rîde de măşti 
şi de aparenţe. Personajul principal al 
ultimei mele piese, Carnaval, confecţio
nează măşti ; asta e chiar profesiunea 
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lui. Dar, la un moment dat, aceste măşti 
cad sau trebuie să cadă . . .  

- Sînteţi şi autorul a, aproximativ, 
15 scenarii de film, printre care cîteva 
au primit importante premii : Pace 
noului venit, Prieteni şi anJ, Recom
pensă personală. Vorbiţi-ne despre 
relaţia film-teatru. 

- Toate domeniile artei se interferează 
şi se influenţează reciproc. Cinematogra
ful mi se pare mai apropiat de proză ; 
aceasta a şi avut de cîştigat de pe urma 
filmului, sub raportul plasticii imagistlce, 
al tensionării episodului. Dar şi proza in
rîureşte cinematograful : astăzi nu poate 
fi concepută o cinematografie fără sce
narii Literare de valoare. La rindul său, 
cinematograful a fost şi este infiluenţat 
de dramaturgie - mai ales in ceea ce 
priveşte dialogul ; dacă altădată actorul 
putea sau chiar trebuia să improvizeze 
replicile pe platou, astăzi s-a inteles im
portanţa cuvintului rostit pe ecran. Nu
mai un text care suportă lectura are va
loare. Pentru că a venit vorba, am în lu
cru trei scenarii : o ecranizare a piesei 
Tranzit, un film nostalgic, Amintiri şi un 
altul, Intilnire. 

- Ce alte proiecte aveţi ? 
- Mă gîndesc de multă vreme la un 

personaj - Aleksei -, care să-m.i expri
me ideile şi preocupă·rHe actuale ; încă 
nu ştiu dacă va fi erou de roman sau 
de piesă . . .  

- Ce impresie v-au făcut montările 
romdneşti ale pieselor dumneavoastră? 

- M-am bucurat că am putut asista la 
cea de-a 137-a reprezentaţie cu Infideli
tate conjugală. Teatrul "Bulandra" are un 
colectiv de actori minunaţi şi sper, cu a
jutorul fidelului meu traducător Tudor 
Steriade, să fiu, cit de curind, invitat şi 
la o premieră a mea ... 
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